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Hogyan tal§lta meg ez a szakter¿let, illetve honnan jºtt az ind²ttat§sa a l®gi t®rk®p®szet 

ir§ny§ban? 

Egerben sz¿lettem, de Ab§dszal·kon nŖttem fel, mivel a sz¿leim ott kaptak pedag·gusi 

§ll§st. 1956-ban Ap§mat Ab§dszal·k Kºzs®g Forradalmi Tan§cs§nak titk§r§v§ v§lasztott§k.  

1956-os tev®kenys®ge miatt 1957 febru§rj§ban intern§lt§k ®s b§r novemberben elengedt®k, 5 

®vre eltiltott§k a tan²t§st·l. Ez®rt csal§dunknak j·l jºtt a jºvedelem kieg®sz²t®s, amit a ny§ri 

sz¿netekben figur§nsk®nt kereshettem. Itt tal§lkoztam elŖszºr l®gifelv®tellel. £n akkor nem 

gondoltam, hogy majd valamikor ezzel fogok foglalkozni.  

£retts®gi ut§n felv®teliztem Debrecenbe matematika - fizika szakra, de annak ellen®re, 

hogy a felv®telin maxim§lis pontsz§mot ®rtem el, elutas²tottak Ăhelyhi§nyraò hivatkozva. Az 

igazi ok Ap§m 56-os tev®kenys®ge volt, mint ut·lag kider¿lt, nem tartottak alkalmasnak Ăa 

jºvŖ ifj¼s§g§nak nevel®s®reò ... A gimn§ziumi matematika tan§rom l§tta, hogy nagyon el 

vagyok keseredve ®s beaj§nlott a Heves Megyei Fºldhivatalhoz, ahol akkoriban j· 

matematikai ®rz®kkel rendelkezŖ fiatalokat kerestek. Ott kezdtem el dolgozni 1960. 

szeptember®ben. ElŖszºr a fºldnyilv§ntart§si, majd a mŤszaki oszt§lyon dolgoztam. 1961-62 

kºzºtt Bene Andr§s elj§r§s§t kezdt®k tesztelni. R·la ®rdemes megeml²teni, hogy a Honv®d 

T®rk®p®szeti Int®zet Ŗrnagyak®nt 1950-ben koholt v§dak alapj§n letart·ztatt§k ®s emiatt 

mintegy h§rom ®vig volt bºrtºnben V§con. Rehabilit§l§sa ut§n az ĆFTH-ban, majd a M£M 

OFTH-n§l miniszteri fŖtan§csosk®nt a topogr§fiai t®rk®pez®s®rt, l®gif®nyk®pez®s®rt volt 

felelŖs. A m·dszer, amit javasolt, azon alapult, hogy egy teljes szelv®nyt tartalmaz· 

l®gifelv®telt s²kfotogrammetriai elj§r§ssal ºsszevet²tett®k a kataszteri t®rk®ppel, jelentŖs 

m®rt®kben meggyors²tva ezzel az 1:2880 m®retar§ny¼ kataszteri t®rk®pek fel¼j²t§s§t. Egy 

ilyen k²s®rleti munk§ban vehettem r®szt. Technikusk®nt seg²tettem a felm®r®st ir§ny²t· 

koll®g§kat. Nem volt neh®z bel§tni, milyen nagy seg²ts®get jelentenek a l®gifelv®telek m®g 

ilyen egyszerŤ elj§r§s eset®ben is. Ekkor kezdtem igaz§n ®rdeklŖdni a l®gif®nyk®pek 

t®rk®p®szeti alkalmaz§sa ir§nt. 

L§tva ®rdeklŖd®semet ®s igyekezetemet, munkahelyemen ²g®retet kaptam, hogy 

t§mogatj§k tov§bbtanul§somat. Akkoriban az volt az elj§r§s, ha valaki k®t ®vig dolgozott egy 

munkahelyen, m§r nem a sz¿lŖk m¼ltj§t der²tett®k fºl, hanem a munkahelytŖl k®rtek 

v®lem®nyt.  ĉgy 1962-ben ï lemondva a tan§ri p§ly§r·l - a Budapesti MŤszaki Egyetemre 
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jelentkeztem, ahov§ a fºldm®rŖ szak levelezŖ tagozat§ra nyertem felv®telt. N®gy f®l®vet 

v®geztem el a BME-n. Nem volt kºnnyŤ §lland·an v§ltoz· helysz²nŤ terepi munka ®s az 

akkori kºzleked®si viszonyok mellett az egyetemi tanulm§nyi kºtelezetts®geknek is eleget 

tenni, de szakmailag igen hasznosnak bizonyult a k®sŖbbiekben. 

Milyen tanulm§nyok vezett®k el a l®gi fotogrammetria szakter¿lethez? 

1964 tavasz§n az akkori Ćllami Fºldm®r®si ®s T®rk®p®szeti Hivatal (ĆFTH) kºrlev®lben 

kereste meg a Megyei Fºldm®r®si ®s Fºldnyilv§ntart§si Fel¿gyelŖs®geket, tegyenek javaslatot 

olyan fiatal szakemberekre, akiket munk§juk ®s szakmai eredm®nyeik alapj§n alkalmasnak 

tartanak k¿lfºldi ºsztºnd²j elnyer®s®re speci§lis fºldm®rŖi, t®rk®p®szeti, l®gif®nyk®pez®si ®s 

fotogrammetriai m®rnºki k®pz®sre a Moszkvai Geod®ziai, L®git®rk®p®szeti ®s Kartogr§fiai 

Egyetemre (orosz rºvid²t®ssel MIIGAiK). A munkahelyem t§mogatta, hogy fotogrammetria 

szakra jelentkezzek. J¼niusban volt a felv®teli vizsga, amelyen maxim§lis eredm®nyt ®rtem el 

a szakmai t§rgyakb·l (a matematika teljes ²r§sbelit mindºssze f®l·ra alatt oldottam meg), ²gy 

a gyatr§n siker¿lt orosz nyelvvizsg§m ellen®re felv®telt nyertem a MIIGAiK-ra 

l®gif®nyk®pez®s, fotogrammetria szakra. A m§sodik ®vfolyamon egy tanulm§nyi csoportba 

ker¿ltem Beviz Ćrp§ddal ®s Ćrvay J·zseffel. Rajtunk k²v¿l m®g Vietn§mb·l ®s Nig®ri§b·l 

voltak k¿lfºldi hallgat·k az ®vfolyamunkon. 

 

Milyen volt az 1960-as ®vek egyetemi fotogrammetria k®pz®se Oroszorsz§gban? 

Az aerofakult§nson erŖs hangs¼lyt helyeztek a fotogrammetria, l®gif®nyk®pez®s elm®leti ®s 

gyakorlati oktat§s§ra. P®ldak®nt eml²ten®m, hogy a III. ®vfolyamot kºvetŖen Ukrajn§ban 

l®gif®nyk®pez®si gyakorlaton vett¿nk r®szt. Ez alatt 18 ·ra kºtelezŖ rep¿l®st hajtottunk v®gre, 

melynek sor§n a rep¿l®si terv elk®sz²t®s®tŖl a kamer§k beszerel®s®n, feltºlt®s®n §t mind a 

navig§l§si feladatot, a l®gif®nyk®pez®st, majd a filmek fotogr§fiai feldolgoz§s§t, a 

kontaktm§solatok elk®sz²t®s®t, mont²roz§s§t ®s a feladat teljes²t®s®nek fotogr§fiai ®s 

navig§ci·s ®rt®kel®s®t 3-4 fŖs csoportokban v®gezt¿k. Nagyon kedveltem ezt a gyakorlatot. 

Annak pedig k¿lºn ºr¿ltem, hogy k®r®s¿nkre a magyar csoport ï figyelemmel az itthoni 

nagym®retar§ny¼ t®rk®pez®si feladatokra ï plusz n®gy ·r§s rep¿l®si idŖt kapott a kºzeli 

sort§vols§g miatt speci§lis navig§ci·t ig®nylŖ 1:8000 m®retar§ny¼ l®gif®nyk®pez®s 

tervez®s®re, komplex v®grehajt§s§ra ®s a feladat ®rt®kel®s®re egy, a vezetŖ tan§rok §ltal 

kijelºlt ukrajnai ter¿leten. Volt egy p§r napos interpret§ci·s gyakorlatunk is, ott tal§lkoztam 

elŖszºr sprektozon§lis felv®telekkel, amelyeken a nºv®nyi kult¼r§k j·l elk¿lºn²thetŖek voltak. 

A spektrozon§lis film hasonlatos az 1970-es ®vek kºzep®ig embarg·s Kodak infrasz²nes 

filmhez, de nem h§rom, hanem csak k®t r®tegbŖl §ll. £rdekess®gk®nt eml²tem meg, hogy a 

volt F¥MI arch²vum§ban tal§lhat· a teljes Dun§nt¼l ter¿let®t lefedŖ, spektrozon§lis filmre 

k®sz²tett Ťrfelv®tel-p§r, amely hagyom§nyos m®rŖkamer§val k®sz¿lt, 60%-os §tfed®ssel. 

£lvezettel n®ztem a sztereo modellt, amelyben a kb. 800 m magass§gban ¼sz· felhŖcs²k 

tetej®re is r§ lehetett ¿ltetni a m®rŖjelet. 

 

A IV. ®vfolyamon az oktat§s rºvidebb ideig tartott, mivel mindenkinek az egyetem §ltal 

felk²n§lt lehetŖs®gekbŖl kiv§lasztott v§llalatn§l egy f®l®ves, m§just·l okt·berig tart· termel®si 

gyakorlaton kellett r®szt vennie. Mi Ćrvay J·zsef csoportt§rsammal Hantimanszijszk 

kºrny®k®n, a tajg§ban, az akkoriban felt§rt tyumenyi olajmezŖk t®rk®pez®s®hez m§sod ®s 

harmadrendŤ h§romszºgel®si pontok meghat§roz§s§t v®gezt¿k. A termel®si gyakorlat utols· 


